
علمی و آموزشی4

گــروه علمــی و آموزشــی- 
 IBM گزارش جدیدی از شــرکت
بیان می کنــد افرادی کــه از هوش 
مصنوعی استفاده می کنند، جایگزین 

کارکنانی می شــوند کــه این کار را 
نمی کننــد و ۴۰ درصد نیروهای کار 
تا ســه ســال آینده به دلیل توسعه و 
گسترش استفاده از هوش مصنوعی 

باید مهارت های خود را در این زمینه 
بهبود ببخشند.

 هــوش مصنوعی به این زودی 
جایگزیــن کارمندان نخواهد شــد. 

شــرکت غول فنــاوری IBM در 
گــزارش جدید خود کــه در مورد 
پیامدهــای هــوش مصنوعــی در 
مشــاغل صحبت می کنــد، آورده 
است: افرادی که از هوش مصنوعی 
اســتفاده می کنند، جایگزین افرادی 
 خواهنــد شــد کــه از آن اســتفاده 

نمی کنند.
شــرکت ها به ســرعت هوش 
مصنوعــی را وارد کار خود می کنند 
تا زمان کارمنــدان خود را آزاد کنند 
و بتوانند روی مســائلی تمرکز کنند 
که نیاز به توجه شــخصی آنها دارد. 
نکته ای که در مورد هوش مصنوعی 
وجود دارد این اســت که دقیقاً همان 
کاری را انجام می دهد که شــما آن را 
آموزش داده اید. بنابراین اغراق های 
پیرامون این فناوری جدید که مشاغل 
مردم را می رباید و بشــریت را تحت 
ســلطه خود درمــی آورد، بی پایه و 
اســاس اســت.مدیرانی که آی بی ام 

با آنها صحبت کرده اســت، تخمین 
می زننــد که ۴۰ درصد از نیروی کار 
به دلیل پیاده ســازی هوش مصنوعی 
و گسترش اتوماســیون طی ۳ سال 
آینده، نیاز به بهبود مهارت های خود 

خواهند داشت. 
ایــن بدان معناســت که حدود 
۱.۴ میلیــارد از ۳.۴ میلیــارد نیروی 
کار جهانی تحت تأثیر قرار خواهند 

گرفت.
اخیرا بســیاری از دانشگاه های 
برتر مانند دانشگاه کمبریج و دانشگاه 
ادینبرو دوره هایی دارند که به اخلاق 
هــوش مصنوعی و ایــن که چگونه 
افــرادی که در این زمینه کار می کنند 
می توانند حفاظ هایــی پیرامون این 
فنــاوری ایجاد کننــد، پرداخته اند.
ارائه دهنــدگان آمــوزش آنلایــن 
نیــز دوره هــا، برنامه هــا، مدرک ها 
و گواهی هــای متمرکــز بر هوش 
مصنوعی و یادگیری ماشینی دارند، 

به این امید که افراد بیشــتری آن ها را 
برای تقویــت مهارت های حرفه ای 

خود انتخاب کنند.
بــر اســاس یک گــزارش که 
بــه تازگی منتشــر شــده اســت، 
ســنگاپوری ها در این امر، پیشــگام 
هســتند. کارمندان ســنگاپوری در 
پذیرش هوش مصنوعی سریع ترین 
افراد جهان هســتند و کسانی هستند 
کــه مهارت هــای مرتبط بــا کار با 
هــوش مصنوعی را بــه نمایه های 
 خود در ســکوی لینکدیــن اضافه 

کرده اند.
طبق این گزارش، کشــورهای 
فنلاند، ایرلنــد، هند و کانادا نیز پس 
از ســنگاپور در این موضوع، پیشرو 

هستند.
می گوید  آی بــی ام  گــزارش 
کــه مهارت های هــوش مصنوعی 
توســط افرادی که عمدتاً حول این 
فناوری مشــغول به کار نیستند و در 

بخش های خرده فروشی، آموزش و 
خدمات مالی هستند، کسب می شود.
مهارت های علمی، فناوری، مهندسی 
و ریاضیــات)STEM( به زودی به 
عنوان پیش شرط مصاحبه های شغلی 
در نظر گرفته می شــود که به معنای 
الزامات سطح ابتدایی برای تصاحب 
یک شــغل خواهد بود. این در حالی 
اســت که مدیران بیشــتر بر توسعه 
مهارت هــای افراد ماننــد مدیریت 
زمان و مهارت های مشارکتی تمرکز 

خواهند کرد.
نــه  ســطح،  ارتقــای 

جایگزینی
حدود ۸۷ درصــد از مدیرانی 
که آی بــی ام با آنهــا صحبت کرده 
اســت، گفته اند که افــراد جایگزین 
نخواهند شــد، اما هوش مصنوعی 
مولــد نقش آنهــا را تقویت خواهد 
کــرد. همچنین ایــن احتمال وجود 
دارد که از کارکنان ســطوح پایین تر 

انتظار رود که بیشترین تغییرات قابل 
توجه را داشــته باشــند. با این حال، 
موقعیت های شغلی نیازمند استخدام 

بیشترین تأثیر را خواهند پذیرفت.
این گزارش ســه مــاه پس از 
آن منتشــر شــده اســت که آرویند 
کریشنا مدیرعامل آی بی ام، اظهارات 
اضطــراب آوری را مطــرح کرد و 
مدعی شــد که این شرکت در حال 
بررسی توقف اســتخدام افراد برای 
موقعیت هایی اســت کــه می توانند 

جایگزین شوند. 
وی گفت: من به راحتی می توانم 
ببینم که ۳۰ درصــد از نیروی کار با 
هوش مصنوعی و اتوماسیون در یک 

دوره پنج ساله جایگزین می شود.
بــه نظر می رســد شــرکت ها 
باید مطمئن شــوند که ماشــین های 
مبتنــی بر هــوش مصنوعــی برای 
 انســان ها کار کنند، نه اینکه برعکس

 شود.

گروه علمی و آموزشی- به نظر 
می رسد اپل امسال پسوند پرو مکس 
را کنار گذاشته و قدرتمندترین عضو 
خانواده آیفون ۱۵ را با پســوند اولترا 

عرضه می کند.
دربــاره نام قدرتمندترین عضو 
خانواده آیفون ۱۵ اختلافات زیادی 
وجــود دارد، امــا حالا شــایعه ای 
جدیــد دوبــاره بــه ایــن موضوع 
اشــاره کرده اســت که اپل به جای 
پســوند پرو مکــس، از کلمه اولترا 
اســتفاده می کنــد؛ بنابرایــن ظاهراً 
 باید منتظر معرفــی آیفون ۱۵ اولترا 

باشیم.
ســال گذشــته میلادی بود که 
»مارک گرمــن«، خبرنگار بلومبرگ، 
در گزارشی احتمال استفاده از پسوند 
اولتــرا به جای پــرو مکس را مطرح 
کــرد. درحالی که پس از این گزارش 
چندین منبع دیگر هم به این موضوع 
اشــاره کردند، اما در ماه های گذشته 
این شــایعه کم کم به دست فراموشی 

سپرده شد. 
بااین حال حالا دوباره شایعه ای 
جدید از اســتفاده از نــام اولترا خبر 

می دهد.
یکی از خبرنگاران وب ســایت 
اپل اینسایدر به نام »اندرو اوهارا« در 
توییتی این ادعا را مطرح کرده که اپل 
از نام آیفون ۱۵ اولترا استفاده خواهد 
کرد. اوهارا می گوید که چندین منبع 

چنین موضوعی را به او اطلاع داده اند 
و برای نســخه بزرگ تــر پرو، از نام 
اولترا اســتفاده می شود.اوهارا سابقه 
چندانی در زمینه انتشــار شــایعات 
دربــاره محصــولات اپل نــدارد، 
بااین حال در گذشته رندر های دقیقی 
 از نســل دوم ایرپاد پرو منتشر کرده 

است. 
با توجه به این موضوع شــاید 

بــا نام اولترا به جــای پرو مکس هم 
روبه رو شویم. 

اگر شــایعات صحت داشــته 
باشــند، قدرتمندترین عضو خانواده 
آیفون ۱۵ به نمایشگر بزرگ تر، باتری 
حجیم تر، فریم تیتانیومی و همچنین 
دوربین پریسکوپی با زوم اپتیکال ۶ 
برابری مجهز می شود. با توجه به این 
ویژگی ها، اســتفاده از پسوند اولترا 
 به جــای پرو مکس منطقــی به نظر 

می رسد. 
انتظــار می رود اپــل در اواخر 
شــهریورماه از ســری آیفــون ۱۵ 
رونمایی کند و تا پیش از شروع پاییز 
شــاهد عرضه آن ها باشیم، بااین حال 
همین امروز شــایعه ای منتشــر شد 
مبنی بر اینکــه آیفون ۱۵ پرو مکس 
یا اولترا دیرتر از ســایر مدل ها روانه 
بازار می شــود. درحقیقت این شایعه 
می گوید که اپل در اواسط مهرماه این 
محصول را در اختیار مشــتریان قرار 

می دهد.

گــروه علمی و آموزشــی- 
برخی از منابــع به تصمیم رنجروور 
بــرای فروش ۷ دســتگاه از اس وی 
کارمل ادیشــن 2۰2۴ اشاره کرده اند 
که احتمــالا تا کنون تمام آن ها پیش 

فروش شده اند.
اس وی کارمل ادیشــن 2۰2۴ 
یکی از مهــم ترین محصولات برند 
رنجروور اســت زیرا یک برچسب 
۳۷۰ هزار دلاری همراه خود دارد که 
آن را تبدیل به گران ترین خودرو برند 

مذکور می کند.
کارمــل  وی  اس  رنجــروور 
ادیشن 2۰2۴ مجهز براساس شاسی 
لانگ یا همان نســخه دارای فاصله 
بیــن محورهای طولانی تر توســعه 
یافته است. صندلی های کابین برای 
۴ سرنشــین جانمایی شده و دارای 
امکاناتی مانند یخچال و میز تاشوی 

برقی است.
از کد رنگ سفید براق سرامیکی 

برای بدنه اســتفاده شده که جذابیت 
هــای طراحی کاملا مینیمال اس وی 
کارمل ادیشن را بیشتر هم کرده است. 
رینگ های 2۳ اینچی آلومینیومی نیز 
علاوه بر طراحی خاص خود، میزبان 
تم دو رنگ هســتند که بازهم سفید 
سرامیکی بخشی از زیبایی کار، است.
تولیــد مــدل 2۰2۳ کارمــل 

ادیشــن محدود به ۱۷ دستگاه بود اما 
رنجــروور در رابطه با تعداد تولیدی 
کارمــل 2۰2۴ اطلاعاتی ارائه نکرده 
اســت. تنها تفــاوت در این مرحله 
به رشــد قیمت 2۵ هــزار دلاری آن 

مربوط می شود.
برخــی از منابــع بــه تصمیم 
رنجروور برای فروش ۷ دســتگاه از 

اس وی کارمل ادیشــن 2۰2۴ اشاره 
کــرده اند که احتمالا تا کنون تمام آن 

ها پیش فروش شده اند.
همانطور که اشــاره شد، اینجا 
زیبایــی هــای طراحــی مینیمال را 
مشــاهده می کنیم که با اســتفاده از 
دســتگیره های پاپ-آپ برای درب 
هــا حالــت یکپارچه بدنــه بیش از 
قبل شده اســت. یک خط شانه آرام 
اما اثر گذار، عناصر کرومی، ســتون 
هــای تیره، شــیب ملایم ســقف و 
اصالت رنجــروور به خوبی ترکیب 
شــده و هارمونــی بینظیــری را به 
 عنوان خــودرو پیش روی مخاطب 

قرار داده اند.
اطلاعاتی در رابطه با پیشــرانه 
ارائه نشــده اما پیش بینــی با توجه 
بــه مــدل 2۰2۳ ما را بــه تپنده ۴.۴ 
توربودوقلــو  ۸ ســیلندر  لیتــری 
 بــا ۶۰۶ اســب بخــار خروجــی 

می رساند.
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گروه علمی و آموزشی-قاسم 
احمدی لاشــکی افزود: این خروج 
نیرو از آمــوزش و پرورش می تواند 
ناشی از بازنشســتگی، بیماری فرد، 
فوت، اســتعفاء و یا اخراج و... باشد 
و طبق این مصوبه، آموزش و پرورش 
می تواند به اندازه نیروهایی که از این 
وزارتخانه خارج شده اند، جذب نیرو 
داشته باشد. در واقع ما باید در آن سال، 
آزمون دانشگاه فرهنگیان را برگزار و 

نیروی جدید جذب کنیم.
معاون حقوقــی و امور مجلس 
وزیر آمــوزش و پــرورش با تاکید 
بــر اینکه این امر کار بزرگی اســت 
که اگر در صحــن علنی مجلس هم 
تصویب شود، به نظرم دغدغه بزرگی 
از آموزش و پــرورش یعنی دغدغه 
نیروی انسانی را کم می کند، تصریح 
کرد: برای مثال اگر ســالانه ۷۰ هزار 
نیرو از آموزش و پرورش بیرون رفته  
باشــند، ما در عرض پنج سال قانون 
برنامه هفتم توســعه می توانیم ۳۵۰ 
هزار نیرو از طریق دانشگاه فرهنگیان 
جذب کنیم. اگــر این اتفاق رخ ده،د 
بزرگترین مشکل آموزش و پرورش 

حل می شود.
لاشکی در عین حال خاطر نشان 
کرد: این مصوبه در کمیســیون تلفیق 
برنامه هفتم رای آورده اســت و باید 

منتظر بود تا در صحن علنی رای آورد. 
اگر این اتفاق رخ دهد سازمان برنامه 
و بودجه مکلف می شود منابع لازم را 

سالانه پیش بینی کند.
نهضت سوادآموزی منحل 

می شود؟
وی در خصــوص اظهــارات 
عضو کمیســیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توســعه مبنی بر انحلال نهضت 
سوادآموزی و انتقال ماموریت های آن 
به معاونت ابتدایی آموزش و پرورش 
توضیــح داد: ما هم در همین حد این 
امر را شــنیده ایم اما تــا زمانی که این 
امر قانون نشود، نمی توان به آن استناد 
کرد. طبیعتا نماینــدگان مجلس این 
اختیــار را دارند که لایحه برنامه هفتم 
ارسال شده از ســوی دولت را کم و 
زیاد کنند، آخرین مصوبات خود را به 
شورای نگهبان بفرستند تا قانون شود؛ 
بنابرایــن فعلا راجع به آنچه »نه به دار 

است و نه به بار« صحبت نمی کنم.
تدوین سند جامع سرمایه 

انسانی آموزش و پرورش
معاون حقوقــی و امور مجلس 
وزیر آموزش و پرورش در پاســخ به 
سوال دیگر ایسنا مبنی بر لزوم تدوین 
سند جامع ســرمایه انسانی آموزش 
و پــرورش مطابق بــا آنچه در لایحه 
برنامه هفتم توســعه پیش بینی شده 
است، عنوان کرد: از نوری، وزیر سابق 
آموزش و پرورش و صحرایی، وزیر 

فعلی این وزارتخانه تشکر می کنم که 
در رفت و برگشت هایی که با دوستان 
دولت برای آماده سازی لایحه برنامه 
هفتم انجام دادند، نهایتا در این لایحه 
درج کردند که سرمایه نیروی انسانی 
آموزش و پرورش باید تعیین تکلیف 
شــود. در بحث نیروی انســانی هم 
کمیت و هم کیفیت باید برایمان مهم 

باشد.
وی ادامه داد: اگــر معلم امروز 
نتواند با نسل امروز ارتباط برقرار کند، 
کیفیت کار ما حتما با مشــکل مواجه 

می شــود. از این رو یک بند کامل در 
برنامه هفتم درباره ســرمایه انســانی 
وجود دارد تا نیروی انسانی آموزش و 
پــرورش را از نظر کمی و کیفی مورد 
توجه قرار دهیم. شــیوه جذب هم به 
این صورت اســت که حتما از درگاه 
دانشــگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید 

رجایی، نیروی انسانی جذب شود.
لاشکی در پاسخ به اینکه موارد 
یاد شــده در خصــوص جذب نیرو 
پیش از این نیز وجود داشــت، دقیقا 
در برنامــه هفتم به چــه جزئیاتی در 

این خصوص پرداخته شــده است؟، 
بیان کرد: تا الان این امر را داشتیم، اما 
آیا اجرا می شد؟، آیا سازمان برنامه و 
بودجه این امر را پشــتیبانی می کرد؟، 
آیا سازمان امور اداری و استخدامی به 
این امر تن می داد؟. می گفتند این امر 
چیزی است که کلی نوشته شده است. 
از ایــن رو مــا این مــوارد را به 
صــورت ریز در متن لایحــه برنامه 
هفتم توســعه درج کردیم هر کدام از 
این نهادها در کجای کار باید دست ما 
را بگیرند و اینطور نباشــد که بگویند 

ما مســئولیتی در این موضوع نداریم؛ 
در واقع ما مســئولیتی قانونی بر عهده 
آنها گذاشــتیم. البتــه در حال حاضر 
دستگاه ها همکاری خوبی با ما دارند 
اما این مسئولیت قانونی را بر عهده آنها 
قرار دادیم تا اگر فردا روزی همکاری 
لازم انجام نشــد، بگوییم ترک فعلی 
اتفاق افتاده اســت، دستگاه های ناظر 
اینهــا را رصد کنند و همه توپ ها در 

زمین آموزش و پرورش نیفتد.
جامع  بانــک  راه انــدازی 
ســوابق تحصیلــی و پرونده 

الکترونیک برای دانش آموزان

معاون حقوقــی و امور مجلس 
وزیــر آموزش و پــرورش همچنین 
دربــاره الزام به راه اندازی بانک جامع 
سوابق تحصیلی و پرونده الکترونیک 
برای دانش آموزان که در لایحه برنامه 
هفتم آمده اســت، اظهــار کرد: نبود 
بانک جامع اطلاعاتی از اشــکالات 
بزرگ کشور و نه تنها وزارت آموزش 
و پرورش است. در حال حاضر بانک 
جامعی در خصــوص دانش آموزان 
نداریم. بایــد ســامانه های وزارت 
آموزش و پرورش یک دســت شود 
و در این راستا برای داشتن اطلاعات 

ســوابق تحصیلی یک سامانه جامع 
داشته باشیم و در حال انجام تعاریف 
ایــن بانک جامع ســوابق تحصیلی 

هستیم.
وی افزود: برای مثال باید بدانیم 
در چه مدرسه ای در کشور، چه کلاسی 
از آن مدرســه، چه دانــش آموزی، 
در چــه پایه ای و با چه مشــخصاتی 
مشــغول تحصیل است و معلم او چه 
کسی است. راه اندازی این بانک جامع 
دغدغه ما را در حوزه اطلاعات جامع 
دانش آموزان کم می کند که امیدواریم 

به نتیجه برسد.

آخرین تغییرات لایحه برنامه هفتم پیرامون آموزش و پرورش در مجلس؛

»استخدام« در آموزش و پرورش به 
تعداد »نیروهای خروجی« این وزارتخانه

معاون حقوقی و امور مجلس وزیر آموزش و پرورش، درباره آخرین تغییرات مواد مربوط به آموزش و پرورش 
در لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: اخیرا در کمیسیون تلفیق برنامه هفتم مصوب شد که آموزش و پرورش به میزان »خروج 
نیرو« از این وزارتخانه در سال، »جذب نیرو« داشته باشد؛ البته این امر در کمیسیون تلفیق تصویب شده است و باید دید در 

صحن مجلس هم رای می آورد یا خیر.

نبود بانک جامع اطلاعاتی از اشــکالات بزرگ کشــور و نه تنها وزارت آموزش و پرورش اســت. 
در حــال حاضر بانــک جامعی در خصــوص دانش آمــوزان نداریم. باید ســامانه های وزارت 
آموزش و پرورش یک دســت شــود و در این راســتا برای داشتن اطلاعات سوابق تحصیلی یک 
ســامانه جامع داشته باشــیم و در حال انجام تعاریف این بانک جامع سوابق تحصیلی هستیم.

شنبه 4 شهریور 1402، 9 صفر 1445 ،26 آگوست2023، شماره 4282

زهـرا رضایـی نژاد
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